

SCOR MAGAZINE

Bridging Cultures, Creating impact

No 0005 September 2025



JEUNESSE AFRICAINE FACE AUX ÉLECTIONS EN 2025: ATTENTES ET FRUSTRATIONS

Africa:

Why Can't
Africans Travel
Easily Within
Africa?

FIFA:

Travel Ban
Could Ruin
the 2026
World Cup

Foire de Lendi:

Un Rendez-vous
Incontournable
pour le
Développement
Local





593 Great Western Highway

0492 835 477



*Catering service
for your events*

Our Services

Smoking: Fish, Meat, Chicken, Turkey.

Snacks: Caramelized roasted peanuts, Croquettes

Menus we offer



- | | |
|-----------------------------------|-------------------------|
| Ndole - | - Kondre with goat meat |
| Grilled fish - | - Beef leg soup |
| Taro with yellow sauce - | - Gut soup |
| Koki - | - Eru with gari |
| Pre-cooked and cooked Missounga - | - Egusi pudding |
| Puff puff and Bean with Paps - | - Palm nut soup |
| Ndomba with fish or porc - | - Pepper soup, etc... |
| Royal Okra / Gombo Rolal | |

Weekday meals on order
Special Sunday Taro at 12PM

African Youth, a Driving Force for Development on the Eve of Elections



Creators, champions, caregivers, builders: the African community around the globe is making its voice heard...

Africa is a young continent. With more than 60% of its population under the age of 25, it possesses immense human potential. Yet, this youth, so creative and dynamic, faces multiple challenges that hinder its momentum and participation in political, economic, and cultural life.

On the eve of the 2025 presidential elections, African youth confront a dual challenge: making their voices heard in electoral processes that are often tightly controlled, while overcoming structural obstacles. Difficulties in traveling between African countries limit the mobility of young entrepreneurs, students, and political activists, slowing the exchange of ideas and active participation.

Immigration and the African diaspora also present both challenges and opportunities. Many young people leave the continent in search of better prospects, facing complex procedures, high visa costs, and barriers to integration in foreign societies. Yet, the diaspora remains an essential driver of development: transferring skills, investing in local projects, and amplifying youth

voices in political debate, all contributing to shaping Africa's future.

At the same time, African culture remains a powerful engine of development and identity. The Lendi Fair, which annually brings together artists, artisans, entrepreneurs, and visitors, illustrates this strength. It shows that the cultural economy can create jobs, promote innovation, and strengthen social cohesion. Young cultural actors find there a space to showcase their talents, build networks, and elevate Africa on the international stage.

Investing in African youth means investing across all these dimensions: political, economic, social, and cultural. The upcoming elections must be an opportunity to recognize their strategic role, support their initiatives, and enable them to turn their aspirations into concrete actions.

African youth, aware of their challenges yet rich in energy and creativity, remains the indispensable lever for building a prosperous and sustainable Africa.

Ultimately, supporting this generation in their efforts, providing opportunities, and valuing their culture is the key to ensuring that today's Africa becomes the driving force of tomorrow's development.



CAMEROON COMMUNITY OF AUSTRALIA
Communauté Camerounaise d'Australie

JEUNESSE AFRICAINE FACE AUX ÉLECTIONS EN 2025: ATTENTES ET FRUSTRATIONS

P22



SOMMAIRE

INTEGRATION

Why Can't Africans
Travel Easily Within
Africa?

06

CULTURE

2e édition de la Foire
de Lendi

11

CAMEROUN

Chronique d'une
dictature déguisée en
démocratie au
Cameroun

14

INTERNATIONAL

Australia's
Anti-Immigration
Rallies Expose Deep
Divisions

19

BEAUTY

Stressed Out? So Is
Your Hair

26

SPORT

Gérémie Njitap :
contesté à Yaoundé,
plébiscité au Caire

30

FOOTBALL

Travel Ban Could
Ruin the 2026 World
Cup

33

Lions Indomptables :
entre confirmation et
desillusion

36

Lions Indomptables :
Le mirage Marc Brys

40



SCOR MAGAZINE

www.scor-media.com

SIEGE

Melbourne - Australie

+61 451 967 917

feno1306@gmail.com

DIRECTEUR PUBLICATION

Sylvain Kwambi

CONSEILLER EDITORIAL

Cyr Eric

REDACTEUR EN CHEF

Sylvain Kwambi

COLLABORATEURS

Collins Mbiawan

Eric Martial Djomo

REPRESENTANT EUROPE

Noe Richepin Konlock

+33 612 625 234

REPRESENTANT USA

Franck Ghislain Onguene

+1 312 973 8572

REPRESENTANT CAMEROUN

Roland Macaire

+237 691013989 / 677442157

EDITEUR

SCOR MEDIA GROUP

+64 451 967 917

MISE EN PAGE

SCOM

Why Can't Africans Travel Easily Within Africa?



Imagine if you needed a special permit to visit the next state over, or if flying from New York to Florida cost more than flying to Paris. That's basically what life is like for many people living in Africa. Even though Africa is one continent, traveling between African countries is often harder and more expensive than traveling to Europe or America. This creates serious problems for business, education, and families who want to stay connected.

By Cyr Eric



Too Many Visas Required

One of the biggest problems is that African countries require their own neighbours to get visas to visit. This creates a confusing maze of paperwork and fees.

Here's a shocking example: Aliko Dangote is the richest man in Africa and runs businesses across the continent. But even he had to apply for 35 different visas just to travel around Africa for work. Meanwhile, business people from Europe can visit many of these same countries without any visas at all.

The situation gets even more ridiculous when you look at specific examples. Two capital cities, Brazzaville and Kinshasa, are only separated by a 15-minute boat ride across the Congo river. But citizens from each city still need expensive visas to visit the other side. If you're from anywhere else in Africa and want to visit both cities, you have to pay double for two separate visas.

Flying Within Africa Costs More Than Flying to Other Continents.

The visa problem is bad enough, but the flight costs make things even worse. In many cases, it's actually cheaper for an African person to fly to Europe or North America than to another African country.

Travel blogger Drew Brinsky learned this the hard way. After taking flights all around the world, the most expensive ticket he ever bought was for a 25-minute flight between two African countries: Equatorial Guinea to Cameroon.

That short flight cost him \$400 - more than many flights across entire oceans.

Why are these flights so expensive? It's not because fuel costs more in Africa. The real reason is that African governments haven't worked together to make air travel easier and cheaper.



African Countries Promised to Fix This Problem - But Didn't Follow Through

Back in 1988, African leaders signed an agreement called the Yamoussoukro Declaration.

They promised to make air travel between African countries easier and cheaper, similar to how flights work within Europe or the United States.

The idea made perfect sense: if countries worked together instead of competing against each other, flights would become more affordable and more people could travel. This would help businesses grow and bring families closer together.

But most countries never actually followed through on their promises. Many governments worried they would lose money or control over their national airlines. As a result, the aviation industry in Africa stayed fragmented and inefficient.

Here's how bad it got: if you want to fly from Kinshasa (in the Democratic Republic of Congo) to Lagos (in Nigeria) - a trip that should take about three hours - you often have to make stops in European or Middle Eastern cities first.



This makes the journey much longer and much more expensive.

Compare this to Europe, where countries did commit to working together on air travel. After European nations created a single aviation market, air traffic doubled in just a decade. This growth helped many other industries and made travel affordable for ordinary people.

The Roads and Trains Don't Connect Either

The problems aren't limited to flying. Africa's roads and railway systems also make it hard to travel between countries.

Most of Africa's major transportation routes were built during colonial times, when European powers controlled different parts of the continent. These roads and railways were designed to move goods from inland areas to ports on the coast, where they could be shipped to Europe. They weren't designed to connect neighbouring African countries to each other. So even if you want to drive or take a train from one African

country to another, you often find that there's no good route available, or the roads are in terrible condition.

Why This Matters for Africa's Future

These travel difficulties hurt Africa in many ways:

Business suffers: When business people can't easily travel to meet customers or partners in other countries, it's much harder to build successful companies that operate across Africa.

Families stay separated: Many African families have relatives in different countries, but the high cost and difficulty of travel means they rarely get to see each other.

Students miss opportunities: African students who could benefit from studying in other African countries often can't afford the travel costs.



Tourism doesn't grow: Africa has incredible natural wonders and cultural sites, but if Africans themselves can't easily travel to see them, it's hard to build a strong tourism industry.

Trade stays limited: When it's expensive and complicated to move goods between African countries, businesses end up trading more with Europe and Asia than with their own neighbours.

Africa Is Trying to Change This

African leaders have recognised these problems and are working on solutions. In 2018, most African countries signed the African Continental Free Trade Area (AfCFTA) agreement, which is supposed to make trade easier between African countries. Some countries have also started issuing "regional passports" that make travel easier within certain parts of Africa.

But progress has been slow. Until African governments make it truly easy and affordable for their own citizens to travel within the continent, Africa will struggle to reach its full potential.

The Bottom Line

Right now, millions of Africans find it easier to travel to distant continents than to visit their neighbours next door. This isn't just inconvenient - it's holding back an entire continent from growing and prospering.

For Africa to build a stronger future, its leaders need to make it possible for Africans to move freely within their own continent. That means fewer visa requirements, cheaper flights, and better roads and railways connecting countries together. Only then can Africa's 1.3 billion people truly work together to build the prosperous continent they deserve.



Sophyan Communication & Services

**23 – 28
DEC 2025**

2^e ÉDITION



Avec le soutien de So Majeste MPONDO MIBOKTE

**REJOIGNEZ-NOUS
POUR DÉGUSTER
NOS BOUILLIES ET JUS
VARIÉS À LA VANILLE,
AU COROSSOL,
AU GINGEMBRE...**



PRÉPAREZ-VOUS !

UN EVENEMENT DE



23 ► 28 DECEMBRE 2025

**FOIRE
LENDI**
DEUXIEME EDITION



Elle est de retour !

A quelques mois de son ouverture, le comité d'organisation de la Foire de Lendi redouble d'efforts pour offrir une deuxième édition à la hauteur des attentes. Prévue du 23 au 28 décembre 2025, cette manifestation s'annonce déjà comme un rendez-vous incontournable pour promouvoir le développement économique, l'entrepreneuriat et l'intégration communautaire dans cette localité en pleine expansion.

L'entrepreneuriat au cœur de la dynamique locale

Placée sous le thème « L'entrepreneuriat local, facteur de développement, d'intégration et de croissance économique », la foire entend mettre en lumière le potentiel des acteurs économiques du terroir. Avec l'ambition de réunir plus de 200 exposants et d'attirer près de 10 000 visiteurs, l'événement veut s'imposer comme un véritable moteur de dynamisation locale.

Le comité d'organisation, soutenu par des partenaires déjà engagés tels que TELO ENTREPRISE S.A, multiplie actuellement les actions de sensibilisation auprès des opérateurs économiques et des institutions.

Des innovations pour séduire un public varié

Cette deuxième édition se distinguera par plusieurs nouveautés. D'abord, le choix d'un nouveau site en

bordure de route, face à la boulangerie KETINA, plus accessible que le complexe multisports utilisé en 2024. Ce lieu stratégique accueillera le « village de la foire », aménagé pour abriter stands d'exposition, animations et spectacles.

Autre innovation majeure : le Lendi HIP HOP RAP SHOW, une compétition qui donnera la scène aux jeunes talents de la culture urbaine locale. En parallèle, les visiteurs auront la possibilité de découvrir des entreprises de la localité, renforçant la visibilité et le réseautage entre entrepreneurs.

Enfin, une Fan Zone spéciale CAN permettra de suivre en direct les matchs de la Coupe d'Afrique des Nations, transformant la foire en un espace de convivialité et de partage.

Un appui institutionnel et traditionnel fort

La réussite de l'événement repose aussi sur le soutien des pouvoirs publics et des autorités traditionnelles. La mairie du 5e arrondissement de Douala, le ministère des Arts et de la Culture et le ministère des PME, de l'Économie Sociale et de l'Artisanat ont confirmé leur accompagnement.



La bénédiction du nouveau chef de Lendi, Sa Majesté Samuel MPONDO MIBOKTE, apporte une dimension symbolique supplémentaire. Successeur de son père en juin dernier, il perpétue la vision de développement incarnée par son feu géniteur, figure respectée dont l'œuvre demeure gravée dans la mémoire collective.

Une édition sous le signe de l'espoir

Avec son organisation méticuleuse, ses innovations audacieuses et l'engagement de ses partenaires, la Foire de Lendi 2025 s'annonce comme une étape décisive dans la valorisation des talents et des initiatives locales.

Plus qu'un simple événement commercial et culturel, elle ambitionne d'être un catalyseur de développement et un symbole de l'intégration dans ce quartier cosmopolite.

Les inscriptions sont ouvertes pour tous ceux qui souhaitent y prendre part. Une chose est sûre : en décembre prochain, Lendi vibrera au rythme de la créativité, de l'entrepreneuriat et de la convivialité.

Roland Macaire NGA
Journaliste / Coordinateur général



Sophyan Communication & Services

**23 – 28
DEC 2025**

2^{eme} ÉDITION



FOIRE LENDI

Avec le soutien de Sa Majesté MPONDO MIBOKTE SAMUEL Chef de Lendi

PRISE EN CHARGE DES STANDS

PROGRAMME

- * Expositions et ventes promotionnelles
- * Randonnées touristiques à Lendi
- * Consultations médicales gratuites
- * HIP HOP RAP SHOW
- * Spectacles artistiques et animations diverses
- * CAN 2025, matchs en direct sur écran géant



**ESPLANADE FACE SALLE
DES FÊTES QUEEN V**

Reservations /653 48 11 98 /691013989 /621373695

N°	Stands	Tarifs en FCF A
01	Stand collectif: Demi table + 01 chaise	10 000
02	Stand collectif: Une table + 01 chaise	15 000
03	Demi stand: 01 table + 01 chaise	50 000
04	Stand individuel (9m ²): 01 table + 01 chaise	75 000
GRANDES ENTREPRISES		
05	Stand individuel (16m ²): 01 table + 02 chaises	150 000
06	Stand individuel (25m ²): 01 table + 02 chaises	200 000
ESPACE GASTRONOMIE/BOISSONS		
07	Stand collectif: 06m ² : (01 table + 05 chaises)	40 000
08	Stand collectif: 08m ² : (01 table + 05 chaises)	60 000
09	Stand individuel: 09m ² : (01 table + 10 chaises)	100 000
10	Stand individuel: 25m ² : (01 table + 10 chaises)	175 000



Balafon Média



VOIX DU KOAT



Recréation +



Chronique d'une dictature déguisée en démocratie



Réponse à Jeune Afrique

Par Cyr Eric

Lorsque Jeune Afrique se demande si « l'opposition camerounaise est la plus bête d'Afrique », la provocation est assumée. Mais ce cadrage occulte l'essentiel : au Cameroun, l'opposition n'évolue pas sur un terrain de jeu démocratique. Elle affronte un système verrouillé depuis plus de quarante ans, bâti par Paul Biya, maître incontesté de l'art de la dictature légale.



Réduire les difficultés de l'opposition à sa seule incapacité à s'unir derrière un candidat unique, c'est ignorer la mécanique d'un pouvoir qui a méthodiquement neutralisé tout contre-pouvoir.

Soyons clairs : un candidat unique aurait-il empêché le pouvoir de manipuler les règles électorales, d'inventer de faux candidats et de faux observateurs, de falsifier des documents, d'instrumentaliser le Conseil constitutionnel, de restreindre les libertés, d'emprisonner arbitrairement des opposants ou de réduire au silence des journalistes ? Evidemment non.

Le magazine souligne que la figure centrale de l'opposition, Maurice Kamto, a vu sa candidature invalidée. Tout en admettant que cette éviction porte la marque du pouvoir, Jeune Afrique suggère qu'elle traduit aussi ses propres erreurs stratégiques, notamment le boycott des législatives et municipales de 2020, qui l'a privé du vivier d'élus nécessaire pour une nouvelle candidature. Mais alors, que dire du report des élections locales et législatives de 2025 ? Était-ce encore une « erreur » du Professeur Kamto ?

Autre reproche : l'absence de vague de protestation populaire après cette invalidation, contrairement à ce qui s'est passé en Côte d'Ivoire lors de l'éviction de Gbagbo et Tidjane Thiam. Le journal y voit un signe de résignation nationale. Mais ce qu'il omet de préciser, c'est qu'avant même l'annonce de la décision, les grandes villes du Cameroun étaient militairement quadrillées pour dissuader toute contestation.

On ne demande pas à un condamné de courir un marathon avec des chaînes aux pieds. Avant de blâmer l'opposition, Jeune Afrique aurait dû s'attarder sur les dérives autoritaires d'un régime impitoyable, qui verrouille l'espace démocratique et neutralise systématiquement toute alternative. Enfin, soyons sérieux : dans quelle démocratie au monde a-t-on vu un candidat unique de l'opposition dès le premier tour d'une élection, a fortiori lors d'un scrutin à un seul tour ? Cet argument ne tient pas.

La véritable question n'est donc pas de savoir si l'opposition camerounaise est « la plus bête » d'Afrique, mais bien si elle n'est pas, en réalité, la plus bâillonnée du continent.



Depuis 1982, Paul Biya incarne le prototype du dictateur moderne : celui qui détruit la démocratie tout en respectant scrupuleusement ses formes.

Derrière la façade du président « malgré lui », contraint de rester au pouvoir « pour la stabilité du pays », se cache un stratège implacable qui a transformé le Cameroun en laboratoire de l'autocratie légale.

- 1982 : La succession orchestrée Contrairement à la version officielle d'un technocrate propulsé par surprise, l'accession de Biya révèle une préparation minutieuse. Premier ministre depuis 1975, il avait patiemment cultivé l'image de la loyauté tout en se préparant à la succession d'Ahmadou Ahidjo. Sa prétendue réticence masquait en réalité une stratégie d'une rare sophistication.

- 1984 : Le putsch providentiel Le coup d'État manqué d'avril 1984 tombe à point nommé. Biya s'en sert pour légitimer son pouvoir, justifier une épuration des élites nordistes et mettre en place l'appareil sécuritaire qui le protégera pendant des décennies.

- 1992 : L'école de la fraude électorale Sous pression internationale, Biya organise des élections pluralistes. Mais le scrutin devient une masterclass de manipulation : victoire « sur le fil » face à John Fru Ndi grâce à des fraudes massives, validées sans sourciller par une justice docile.

- 1996 : La constitution empoisonnée La nouvelle loi fondamentale limite les mandats présidentiels... mais seulement pour les successeurs de Biya. Un chef-d'œuvre de duplicité qui prépare sa présidence à vie tout en séduisant les partenaires étrangers.

- 1997 : L'élimination chirurgicale Face à Henri Hogbe Nlend, potentiel rival, Biya invente une loi imposant douze mois de résidence préalable pour tout candidat. L'opposant est disqualifié, et le président se fait réélire avec 92 % des voix.



- 2008 : Le masque tombe

Arrivé en fin de second mandat, Biya modifie la Constitution pour supprimer toute limite. Les manifestations contre ce coup de force sont réprimées dans le sang. Le Cameroun bascule officiellement dans une dictature assumée.

- 2018 : La comédie internationale
Pour redorer son image après la brutalité de 2008, Biya fait appel à de faux observateurs se présentant comme membres de Transparency International, qui « valident » un scrutin verrouillé. Pendant ce temps, la guerre civile anglophone prive des centaines de milliers de Camerounais de leur droit de vote. Résultat : plus de 70 % des voix.

- 2025 : L'œuvre d'art de l'éviction
Maurice Kamto, opposant crédible et capable de mobiliser l'international, est neutralisé par une disqualification administrative. Pas de violence visible, mais une efficacité totale. Le système entier est mobilisé pour effacer sa candidature.



Le vrai débat

Ce rappel historique montre que le Cameroun est un laboratoire d'« autocratie légale » : un régime autoritaire qui préserve les apparences juridiques afin d'en détourner l'esprit.

L'opposition n'est pas « bête » ; elle est muselée par un régime qui a perfectionné l'art de neutraliser ses adversaires tout en affichant une façade démocratique.

Dès lors, la vraie question n'est donc pas celle posée par Jeune Afrique. Elle est beaucoup plus grave : combien de temps encore la communauté internationale acceptera-t-elle qu'une démocratie soit détruite méthodiquement sous couvert du respect des formes légales ?

Un système au-delà de l'homme

Le génie maléfique de Paul Biya réside dans sa capacité à institutionnaliser sa domination. Il a créé un écosystème autocratique qui lui survivra : élites cooptées, réseaux verrouillés, mécanismes institutionnels de reproduction.

L'homme qui prétend n'avoir « jamais voulu être président » lègue un héritage empoisonné : un État transformé en instrument personnel, des institutions vidées de leur substance, et un peuple conditionné à accepter l'inacceptable.

Son cas d'école démontre qu'avec suffisamment de cynisme et de patience, il est possible de détruire n'importe quelle démocratie en respectant scrupuleusement ses formes légales.



Australia's Anti-Immigration Rallies Expose Deep Divisions

By Cyr Eric

Sydney, August 31, 2025 — Thousands of Australians took to the streets in Melbourne, Sydney, and Brisbane on Saturday for “March for Australia” rallies, demanding an end to what they called “mass migration.” The protests, however, drew strong condemnation from political leaders, community groups, and counter-demonstrators who said the marches betrayed Australia’s long tradition of multiculturalism.



The demonstrations, which attracted an estimated 15,000 participants nationwide, sparked fear among migrant communities even before they began. In Sydney, Indian community leaders urged people to stay indoors, while police deployed around 1,000 officers to monitor the events.

Counter-protests were staged simultaneously, with anti-racism activists voicing support for diversity and inclusion.

Concerns grew when far-right groups linked themselves to the rallies. Neo-Nazi figure Thomas Sewell openly backed the protests, prompting some organizers to distance themselves. The federal government condemned the events outright, branding them divisive and dangerous.

Placards with slogans such as “Third World people bring Third World problems” drew widespread criticism for promoting racist stereotypes. Migrant advocates warned such language creates fear and exclusion in communities that have long contributed to Australia’s social and economic fabric.

Official figures also undercut many of the claims circulating online and on talkback radio.

Assertions that 1,500 migrants arrive each day were rejected by the Australian Bureau of Statistics, which cautioned against the spread of misinformation that undermines public trust and democratic debate.

“Nothing could be less Australian,” Home Affairs Minister Tony Burke said, while Opposition Leader Sussan Ley urged the nation to “reject racism, violence, and fear.”

Analysts note that while immigration policy is a legitimate area of public debate, it remains a complex issue tied to the economy, infrastructure, and social needs. Reducing it to slogans such as “stop the boats” or “end mass migration,” they argue, risks polarizing the country rather than leading to workable solutions.

Australia’s success, many leaders emphasized, has been built on migration. From post-war arrivals in the 20th century to more recent waves from Asia, Africa, and the Middle East, migrants have shaped the nation’s culture, workforce, and global identity.

As the dust settles from Saturday’s rallies, one point of consensus emerged: while Australians may disagree on immigration levels, the conversation must be rooted in facts, respect, and the nation’s shared values of inclusivity and democracy.

BRIDGING CULTURES, CREATING IMPACT



WHY CHOOSE US?



Trusted Expertise

We bring proven experience in media, marketing, and communication to deliver professional and reliable results.



Creative & Strategic

Our work blends creativity with strategy to help your brand stand out and achieve real growth.



Client-Focused

We prioritize your vision, offering personalized support and a smooth, collaborative process.



CONTACT US



2 Pierce Close, Prairiewood NSW 2176



feno1306@gmail.com



www.scor-rmedia.com



Give us a call

+61 451 967 917

WHAT MAKE US UNIQUE

At **SCOR MEDIA**, we blend creativity, cultural insight, and strategic thinking to deliver tailored solutions with real impact. We're agile, authentic, and committed to telling your story your way.

OUR SERVICES

Communication

Strategy consulting, press relations, content creation

Audiovisual

Documentaries, reports, event coverage

Marketing

Brand storytelling, digital campaigns, social media

Media

WebTV, YouTube channel, cultural/sport platform



JEUNESSE AFRICAINE FACE AUX ÉLECTIONS EN 2025: ATTENTES ET FRUSTRATIONS

En Afrique, plus de six habitants sur dix ont moins de 25 ans. Cette majorité démographique, qui pourrait représenter une véritable force de transformation, reste paradoxalement en marge des grandes décisions politiques. Alors que plusieurs pays du continent s'apprêtent à vivre des échéances électorales cruciales en 2025, la question du rôle et de la place de la jeunesse se pose avec une acuité particulière. Entre espoir de changement et sentiment de trahison, les jeunes africains oscillent entre attentes et frustrations.

La jeunesse africaine incarne le dynamisme, la créativité et l'avenir du continent. Pourtant, dans la plupart des gouvernements, les jeunes sont rarement visibles aux postes de décision. Les parlements et exécutifs restent dominés par une élite vieillissante. En Côte d'Ivoire comme

au Cameroun, les grandes figures politiques en lice pour 2025 appartiennent encore à des générations installées depuis des décennies. Ce décalage crée un fossé entre une population avide de renouvellement et des dirigeants accusés de s'accrocher au pouvoir.



Des attentes fortes et légitimes, Une frustration grandissante

Les jeunes africains aspirent avant tout à des opportunités réelles : un emploi digne, un système éducatif accessible et adapté, une meilleure inclusion dans la vie publique et politique. En Côte d'Ivoire, où près de 77 % de la population a moins de 35 ans, beaucoup espèrent que les élections présidentielles à venir ouvriront un espace pour de nouveaux visages. Au Cameroun, où plus de 70 % des habitants ont moins de 30 ans, la jeunesse réclame une rupture avec le statu quo, après plus de quatre décennies de gouvernance du même président.

Mais face aux promesses non tenues, à la manipulation électorale et à la persistance de pratiques clientélistes, la jeunesse exprime un profond désenchantement. En Côte d'Ivoire, une partie de la jeunesse garde en mémoire les violences post-électorales de 2010–2011 qui ont profondément marqué le pays. Beaucoup craignent que les tensions politiques de 2025 ne reproduisent les mêmes fractures. Au Cameroun, la frustration s'exprime à travers un fort

scepticisme vis-à-vis du processus électoral, accusé d'être verrouillé. Cette défiance se traduit souvent par l'abstention, notamment dans les grandes villes, où les jeunes se disent exclus d'un jeu politique dominé par les anciens.

Si beaucoup se détournent des urnes, d'autres investissent de nouveaux espaces. Les réseaux sociaux deviennent un outil d'expression et de contestation. En Côte d'Ivoire, les plateformes numériques servent à mobiliser et sensibiliser les jeunes à la citoyenneté, mais aussi à dénoncer les injustices sociales.

Au Cameroun, Facebook et X (anciennement Twitter) sont devenus de véritables arènes politiques, où la jeunesse prend la parole, interpelle les dirigeants et organise parfois des mobilisations malgré les risques de répression. La diaspora, très active dans ces deux pays, amplifie ces voix et contribue à maintenir la pression sur les régimes.

Encadré comparatif Côte d'Ivoire – Cameroun

Côte d'Ivoire vs Cameroun : Jeunesse et élections

Éléments clés	Côte d'Ivoire	Cameroun
Part de la jeunesse dans la population	Environ 77 % ont moins de 35 ans	Environ 70 % ont moins de 30 ans
Prochain grand scrutin	Présidentielle prévue en octobre 2025	Présidentielle prévue en octobre 2025
Contexte politique	Transition générationnelle attendue mais dominée par les figures historiques (Ouattara, Gbagbo hier, Soro ou autres aujourd'hui).	Gouvernance de Paul Biya depuis 1982 ; opposition affaiblie, mais pression croissante de la jeunesse pour une alternance.
Expériences marquantes	Crise post-électorale de 2010–2011 (plus de 3 000 morts), laissant un traumatisme dans la mémoire collective des jeunes.	Contestations des résultats de la présidentielle 2018 par Maurice Kamto, sentiment d'élections verrouillées et emprisonnement des militants du MRC.
Modes d'expression des jeunes	Mobilisation via associations, ONG citoyennes et campagnes digitales de sensibilisation.	Activisme numérique très fort (Facebook, X, TikTok), contestation en ligne et relais par la diaspora.
Défis principaux	Crainte de nouvelles tensions politiques, chômage élevé des jeunes diplômés.	Faible confiance dans les institutions électoralles, sentiment de confiscation du pouvoir.

« Une jeunesse majoritaire mais toujours en quête de pouvoir réel »

La jeunesse africaine reste une force incontournable. Si elle parvient à transformer sa frustration en énergie constructive, elle pourrait redessiner le paysage politique du continent. L'émergence de jeunes leaders crédibles, porteurs d'une vision nouvelle, constitue déjà un signe d'espoir. Mais pour que les élections de 2025 marquent un tournant, il faudra que les institutions

cessent de voir la jeunesse comme une simple réserve électorale et reconnaissent enfin son rôle d'actrice centrale du changement. En Côte d'Ivoire comme au Cameroun, le message est clair : la jeunesse ne veut plus seulement être spectatrice, elle veut désormais écrire l'histoire.

Sylvain Kwambi



**Le parfum
de luxe...
maintenant
à portée de 1000F**



+237 656 864 445

Stressed Out? So Is Your Hair

By **Vivi DAGUE**,
Hairstylist & Trichologist



We all know what stress does to our mood, our sleep, even our skin. But here's something many people don't realize: stress shows up in your hair, too.

As a hairstylist and trichologist, I often hear clients say things like, "My hair is shedding more than usual," or "My scalp feels irritated lately." And nine times out of ten, stress plays a part.

How Stress Affects Hair



Your hair grows in cycles, growth, rest, and shedding. Stress hormones like cortisol can throw that cycle out of balance. When that happens, you may notice:

- More shedding: Stress can push extra strands into the “resting” phase, which means they fall out more easily a few months later.
 - Weaker hair: Stress can interfere with nutrient absorption, leaving strands fragile and prone to breakage.
 - Scalp flare-ups: Dandruff or irritation often worsen when stress levels rise.

Is Your Hair Stressed?

Watch out for these signs:

- Extra shedding in the shower or on your pillow
 - Hair that feels thinner or changes in texture
 - A scalp that's flaky, itchy, or unusually sensitive



Bottom Line

Your hair reflects more than just your beauty routine, it mirrors your overall well-being. When life gets stressful, your strands often show it.

The good news?

With patience, healthy habits, and a little self-care, your hair will recover, just like you do.

A Little Hair Humor to End On

Remember, your hair has feelings too... okay, maybe not literal feelings, but it does respond to how you treat it!

Think of it like a loyal friend: give it love, some TLC, and maybe even a good playlist while you massage your scalp, and it'll stick with you through thick and thin... literally.

And hey, if all else fails, a great hair day can turn any stressful day into a little victory.



Quick Fixes for Stressed-Out Strands

- Switch to silk: Softer on hair, less frizz, fewer tangles.
 - Massage nightly: Just two minutes = tension relief + circulation boost.
 - Drink more water: Hydration keeps strands strong and shiny.
 - Skip the heat: Give your hot tools a day off each week.
 - Just breathe: Three deep breaths calm both you and your hair.



Vivi DAGUE is a trichologist and hair health educator based between Paris and London. She practices at Fairy Chair Studio (Paris) and Something About Hair (London), offering science-based, holy-stic hair care.

For more tips and insights, Follow her on



@vv jo



@vv io8



Vv-jo Hairstyle



Rebalancing scalp treatment

Designed to balance the needs of the scalp by helping to:

- Moisturize the scalp
- Rebalance sebum production
- Fight against dandruff
- Stimulate and strengthen hair at the roots

Formulated with over 30 active ingredients, it is enriched with plant-based salicylic acid, prebiotics, Neem extract, 14 amino acids, ceramides and Aloe vera.

It also helps restore the balance of the scalp microbiota for the most sensitive scalps.

MÖSS

150mL - 98% natural ingredients - Made in France



Gérémie Njitap: Contesté à Yaoundé, plébiscité au Caire

Sous les pyramides du Caire du 13 et 14 août 2025, les représentants des syndicats de joueurs africains se sont réunis pour le 19^e Congrès de la FIFPRO Afrique. Une cession décisive, qui verra Gérémie Njitap conforté dans son rôle de président de la FIFPRO Afrique pour un nouveau mandat de quatre ans (2025–2029).



Le contraste est frappant : alors que la FECAFOOT l'a suspendu et l'écarte de ses instances pour divergences internes, le même Njitap trouve à l'international une reconnaissance éclatante. Son maintien à la tête de la FIFPRO Afrique sonne comme une réponse symbolique : si son rôle au Cameroun est fragilisé par des querelles institutionnelles et une gouvernance opaque, il incarne en revanche sur le plan continental un leadership solide, reconnu par ses pairs.

Cette dualité illustre les fractures du football camerounais, mais aussi la stature d'un homme capable de dépasser les frontières pour défendre la cause des joueurs.

Dans son discours, l'ancien Lion Indomptable a rappelé que la FIFPRO Afrique doit être un espace d'exigence et de progrès :

« Nous avons franchi une étape importante dans la protection des droits des joueurs sur notre continent. Les améliorations apportées à nos statuts nous permettront d'élèver encore davantage nos standards. »

La rencontre du Caire a réuni aussi bien des syndicats affiliés que non affiliés venus du Nigeria,

du Sénégal, de la Tunisie, du Bénin, du Malawi, de la Tanzanie et de l'Ouganda. Les discussions ont porté sur des enjeux concrets :

- conditions de travail et droits à la maternité,
- régulation des agents,
- compétitions féminines,
- droits d'image et transferts.

Une table ronde médiatique animée par Oluwashina Okeleji et Aliou Goloko a mis en exergue le rôle des journalistes dans la défense de l'éthique du football. Au terme des travaux, les textes de la Division Afrique ont été harmonisés avec ceux de la FIFPRO Monde, renforçant la crédibilité institutionnelle de la structure.

Entre suspension à la FECAFOOT et triomphe à la FIFPRO Afrique, Njitap confirme qu'il reste une figure centrale des batailles pour la gouvernance et les droits des joueurs en Afrique.

Nouveau Board Afrique (2025–2029)

- Gérémie Njitap (Cameroun)
- Desmond Maringwa (Zimbabwe)
- Magdy Abdelghani (Égypte)
- Teresa Caleb Ouko (Kenya)

Sylvain Kwambi



593 Great Western Highway



0492 835 477



SMOKED MENU

SMOKED PORC

PORC STATER PACK 1KG	30\$
PORC GOURMET BUNDLE 5KG	125\$
PORK FAMILY FEAST 10KG	200\$

WHOLE SMOKED CHICKEN

CHICKEN STATER PACK 1PC	35\$
CHICKEN GOURMET BUNDLE 5PCS	150\$
CHICKEN FAMILY PACK 10PCS	250\$

SMOKED TURKEY

TURKEY STATER PACK 1KG	30\$
TURKEY GOURMET BUNDLE 5KG	125\$
TURKEY FAMILY FEAST 10KG	200\$

COMBO PACKS

ESSENTIAL COMBO PACK	
2KG PORC + 1 CHICKEN	85\$
MEATY MIX PACK	
5KG PORC + 3 CHICKENS	210\$
XL PROTEIN COMBO	
10KG PORC + 5 CHICKENS	350\$
DELUXE SMOKED FEAST	
2KG PORC + 2KG TURKEY + 1 CHICKEN	150\$
MEGA PARTY MIX	
10KG PORC + 10KG TURKEY + 5 CHICKENS	500\$

BEEF WITH BONES

BONES - IN - BEEF STATER 1KG	45\$
BONES - IN - BEEF BUNDLE 5KG	200\$
BONES - IN - BEEF FEAST 10KG	350\$

BEEF BONELESS

BONELESS STATER PACK 1KG	65\$
BONELESS GOURMET BUNDLE 5KG	300\$
BONELESS FAMILY FEAST 10KG	550\$

SMOKED FISH

STATER PACK 1KG	40\$
CLASSIC PACK 5KG	195\$
FEAST PACK 10KG	380\$

GRILLED FISH

STATER PACK 1PC	40\$
GOURMET BUNDLE 3PCS	115\$
FAMILY FEAST 5PCS	195\$

GRILL

PAMSI'S SOYA	50\$
PAMSI'S GOURMET PORC	40\$
PAMSI'S FEAST CHICKEN	35\$



DELTHT IN EVERY BITE!

In our packs, you can swap the whole chickens for smoked turkey of the same weight, or vice versa



Travel Ban Could Ruin the 2026 World Cup

By Cyr Eric

The 2026 FIFA World Cup is supposed to happen in less than a year, but there's a big problem. President Trump created new travel rules that are making it nearly impossible for soccer fans from many countries to attend games in the United States.

In June 2025, Trump signed a new law that stops people from 12 countries from entering the U.S. These countries include Iran, Libya, and Somalia. The government says this is for national security, but it's causing huge problems for the World Cup.

The Problem: Fans Can't Get In

Here's what's happening: While soccer players and coaches from these countries can still come to play, their fans cannot. For example,

Iran's national soccer team can compete, but Iranian fans are completely banned from entering the U.S. to watch their team play.

The situation is even worse for fans from other countries like Egypt, Nigeria, and Kenya. Even though they're not completely banned, it now takes over 300 days (almost a year!) to get a visa to enter the U.S. Since the World Cup is less than a year away, most of these fans won't be able to get their visas in time.



Money Problems

This is costing the U.S. a lot of money. When the U.S. hosted the World Cup in 1994, the country made about \$4 billion from all the tourists who came to watch. Now, with so many fans unable to attend, cities like Houston are seeing massive cancellations. Hotels that were supposed to be full are now half-empty.

FIFA (the organisation that runs the World Cup) has a rule that says host countries must let all ticket holders attend games. But the U.S. can't do this for people from at least a dozen countries. This breaks FIFA's own rules.

Other Countries Are Angry

Many countries are angry about this situation. Some soccer groups have asked FIFA to move their teams' games to Canada or Mexico if they have to play in the U.S. Human rights organisations like Amnesty International say the travel ban is unfair and that it goes against the idea of sports bringing people together.

Canada Steps Up

While the U.S. is having these problems, Canada is taking advantage of the situation. The Canadian government has said that any soccer fan with a ticket can enter Canada, no matter what country they're from. There are no long visa waits or travel bans.

Canada was originally supposed to host only 10 World Cup games, but now FIFA might move up to 12 more games from the U.S. to Canada. Cities like Vancouver and Toronto are getting ready for way more visitors than they originally planned.

Big Companies Are Worried

Major sponsors of the World Cup are concerned. They don't want to be associated with an event that excludes millions of fans. Some companies are already moving their advertising money from U.S. venues to Canadian ones.

Fans Are Mad

For soccer fans around the world, this whole situation is frustrating. Many have been planning and saving for years just to watch their favourite teams play, only to find out they

can't even get into the country where some games are being held. On social media, people are using hashtags to protest. Some fans are even sharing videos of their cancelled travel plans.

FIFA Has a Big Decision to Make

FIFA is in a tough spot. They have to follow their own rules about letting all fans attend, but they also have to work with the U.S. government. Internal documents show that FIFA officials are secretly planning to move more games out of the U.S. to avoid empty stadiums and diplomatic problems.

FIFA has until March 2026 to make major changes to where games are played. If they don't act soon, the situation could get even worse.

Canada Wins Big

While the U.S. is losing money and facing criticism, Canada is preparing for a huge economic boost. The World Cup is expected to bring Canada \$3.8 billion in economic benefits and create over 20,000 jobs.

Hotels in Vancouver and Toronto are already raising their prices for World Cup dates. Both cities are also speeding up improvements to their transportation systems to handle all the extra visitors.

What This Means

This situation shows how politics can affect sports in a big way. The World Cup is supposed to bring people from all over the world together, but the U.S. travel restrictions are doing the opposite.

The big question now is: Will FIFA move more games to Canada and Mexico, or will they try to work with the U.S. government to fix the problem?



Either way, this World Cup is shaping up to be very different from what organisers originally planned. The clock is ticking. FIFA's upcoming decisions could redefine the entire



Lions Indomptables : entre confirmation et désillusion

Le mois de septembre a offert aux supporters camerounais deux visages contrastés de leur équipe nationale. En l'espace de cinq jours, les Lions Indomptables ont d'abord rugi avec autorité face à l'Eswatini (3-0), avant de s'incliner douloureusement contre le Cap-Vert (0-1) dans un choc décisif pour la qualification à la Coupe du Monde 2026. Une défaite qui met fin à une série impressionnante de 13 matchs sans défaite de l'entraîneur Marc Brys sur le banc camerounais.

Une victoire limpide face à l'Eswatini, Le piège capverdien.

Devant un public venu nombreux au stade Ahmadou-Ahidjo, le Cameroun a parfaitement lancé son mois de septembre le Vendredi 06. Dès la 6^e minute, un but contre son camp de Gift Gamedze mettait les Lions sur orbite. L'intenable Georges-Kévin N'Koudou (25^e) et le jeune Arthur Avom (28^e) enfonçaient le clou, scellant une victoire confortable (3-0). Plus qu'un simple succès, cette prestation a rassuré les observateurs sur la capacité des hommes de Brys à imposer leur tempo face à un adversaire inférieur sur le papier. Pressing haut, transitions rapides et efficacité offensive : tous les ingrédients étaient réunis pour une soirée maîtrisée.

Mais cinq jours plus tard, le voyage à Praia allait rappeler que rien n'est jamais acquis dans le football africain. Face à une sélection capverdienne ambitieuse et

soutenue par un stade chauffé à blanc, les Lions ont plié sur une action à la 54^e minute, conclue par Dailon Livramento.

Symbolique des difficultés du Cameroun hors de ses bases, cette rencontre a surtout mis en lumière une fragilité défensive. Perte de balle de Balepa au milieu de terrain, défense facilement prise de vitesse, Onana resté sur sa ligne face à l'attaquant capverdien a offert un angle fatal qui a scellé le sort du match.





Fin de série pour Marc Brys, Des tensions persistantes dans les coulisses.

Jusqu'à ce déplacement à Praia, Marc Brys affichait un bilan impressionnant de 13 rencontres sans défaite depuis sa prise de fonction. Une série qui avait permis d'installer une certaine sérénité autour du groupe, et de redonner confiance à une équipe parfois secouée par des crises internes.

Cette défaite contre le Cap-Vert, au-delà de l'aspect comptable, constitue donc un véritable signal d'alerte : le Cameroun doit vite se remettre dans le sens de la marche pour éviter que ce revers ne casse la dynamique bâtie ces derniers mois.

Derrière les résultats sportifs, une autre bataille continue de miner la sérénité de la tanière : le bras de fer entre Marc Brys et la FECAFOOT. Le sélectionneur belge ne bénéficie toujours pas de la pleine collaboration de l'instance dirigeante,

qui refuse d'intégrer officiellement sur le banc de touche son adjoint Joachim Mununga.

Cette situation entretient un climat de méfiance et alimente les rumeurs de division au sein du staff. Difficile, dans ces conditions, de bâtir une dynamique stable quand la cohésion entre l'encadrement technique et l'administration est sans cesse fragilisée. Certains observateurs estiment même que ces tensions finissent par rejaillir sur le terrain, affectant la concentration et la confiance des joueurs.

Avec ces résultats, le Cameroun conforte le fauteuil de leader du groupe D au Cap-Vert (19 points contre 15). Rien n'est perdu, mais les Lions n'ont plus de marge d'erreur s'ils veulent décrocher une qualification directe pour le Mondial 2026.



Ces deux matches racontent une histoire à double vitesse : celle d'une équipe capable de briller lorsqu'elle impose son jeu, mais encore fragile face aux pressions extérieures et aux détails qui font basculer les grandes batailles.

La route est encore longue, mais les prochains rendez-vous s'annoncent décisifs.

Plus que jamais, le Cameroun devra conjuguer rigueur défensive et inspiration offensive. Et surtout, il devra régler ses querelles internes pour redevenir ce qu'il prétend être : une équipe véritablement indomptable.

Sylvain KWAMBI

Lions Indomptables : Le mirage Marc Brys

I fut un temps où le Cameroun incarnait l'audace, la force brute, et cette poésie sauvage qui faisait du football africain un spectacle imprévisible. Aujourd'hui, il incarne tout autre chose : l'illusion tranquille de la survie, savamment emballée en miracle. Et à la tête de ce mirage, un nom : Marc Brys.

Treize matchs consécutifs sans défaite, une qualification pour la CAN. Un exploit... sur le papier. Mais quand les adversaires se nomment Namibie, Eswatini, Zimbabwe; bref les Avengers du football mondial, on relativise vite. On imagine déjà la statue au rond-point de Tsinga : « Merci Marc, vainqueur des petites nations. »

Cette série invaincue ? Une litanie d'étoiles sans feu, de victoires domestiques sans lendemain. Un feu d'artifice tiré à midi, pour impressionner un public déjà endormi.

Marc Brys ne se contente pas de gagner petit. Il donne des leçons. Il disserte sur la gestion du banc comme un stratège romain avant la bataille de Zama. Il fustige ses adjoints, trop peu diplômés à son goût, comme si le salut du football camerounais tenait à la couleur d'une licence CAF plutôt qu'au talent brut des joueurs. Pendant ce temps, ses troupes ne franchissent pas les frontières : le courage s'arrête à domicile. À l'extérieur, c'est silence, défaite ou nuls sans éclat.





Un chroniqueur l'avait dit : si les sélections africaines échouent au plus haut niveau, malgré des joueurs qui rayonnent en Europe, c'est parce qu'elles se qualifient face à des oppositions faibles. Elles arrivent sur la scène mondiale sans véritable niveau. Le Cameroun en est aujourd'hui l'illustration parfaite. Victoires faciles à Yaoundé, désillusions dès qu'il faut voyager.

Mais voilà : on célèbre des miettes en les prenant pour des festins. Le bronze se transforme en or, la routine en prodige. Le peuple acclame une passe réussie comme une épopée. Les médias parlent de « fond de jeu » avec un enthousiasme proche de l'hallucination. Le ministre des sports trinque à la gloire d'un entraîneur qui n'a encore rien prouvé. Et les joueurs, entre deux selfies Instagram, se souviennent qu'il faut parfois courir. Pendant ce temps, la Coupe du monde s'éloigne, tranquillement.

Ce mensonge répété est plus cruel que n'importe quelle raclée : il oblige un peuple à contempler un lion empaillé en faisant semblant d'entendre son rugissement.

Les Lions d'antan arrogants, affamés, belligérants, ne sont plus qu'un mythe empaqueté dans un folklore. On garde le logo, on a perdu les crocs. Il est tragique de voir un colosse s'installer dans la déchéance avec le sourire. Non, le Cameroun n'a pas trébuché : il s'est confortablement assis dans la médiocrité. On s'habitue à des succès en carton, on élève un entraîneur de seconde main en prophète improvisé. On rugissait hier, on miaule aujourd'hui.

Alors oui, rendons hommage à Marc Brys. Merci pour l'illusion belge. Merci pour cette discipline militaire au service du vide. Merci de nous offrir non pas le retour de la grandeur, mais la mise en scène soignée de notre effacement.

La défaite à Praia n'est pas un accident. C'est un symptôme. Cette équipe n'a plus le niveau d'antan. Persister à maquiller ce déclin en succès, c'est se berger d'illusions. Tant que le diagnostic ne sera pas posé avec lucidité, les mêmes causes produiront les mêmes effets sur le terrain comme dans les esprits.

Cyr Eric

SCOR MAGAZINE

Bridging Cultures, Creating Impact

Mensuel / Monthly



SPORT

CULTURE

SOCIETY

INTERVIEW

ENTERTAINMENT

Votre magazine bilingue
d'information sur la diaspora
Africaine disponible en version
numérique le 15 Septembre 2025

Your bilingual news magazine
on the African diaspora
available in digital format on
September 15th, 2025

Powered by

www.scor-media.com

